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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Orbán Viktor: Ukrajna csatlakozási tárgyalásai nincsenek előkészítve 
2023. december 1. – MTI, Hirado.hu, MagyarNemzet, ORIGO, Mandiner, Demokrata 

Hiba, hogy az Európai Bizottság azt erőlteti, hogy a miniszterelnökök tűzzék napirendre 

Ukrajna EU-csatlakozását, mert az nincs előkészítve. Az azonnali csatlakozás helyett először 

öt-tízéves időtávra stratégiai partnerségi megállapodást kellene kötni Ukrajnával - jelentette 

ki a miniszterelnök pénteken a Kossuth rádió Jó reggelt, Magyarország! című műsorában. 

Orbán Viktor azt mondta, az előkészítés nem azt jelenti, hogy írnak egy papírt, és azt 

mindenki elolvassa, hanem azt, hogy mindenkivel tárgyalnak, megnézik, kinek milyen 

érdekei vannak, és azokat összehangolják. "Amikor látjuk, hogy tudunk együttműködni, 

akkor vegyük elő a tagság kérdését", de ez hosszú-hosszú évek múlva lehetséges - mondta 

Orbán Viktor. A kormányfő úgy fogalmazott, amikor egy ország háborúban áll, másképp 

működik jogrendszere és a politikai rendszere. Így nem tudjuk megmondani vajon Ukrajna 

megfelel-e az uniós tagság jogállami feltételeinek, ahogy azt sem mekkora az ország területe, 

hiszen egy része orosz megszállás alatt át, mekkora a népessége, mivel folyamatosan 

menekülnek az emberek. 

 

Németh Zsolt: Magyarország a minél kisebb ukrán véráldozatban érdekelt 
2023. november 30. – Kiszo.net 

Nemrég zajlott le Kárpátalján a Re: Open Zakarpattia diplomáciai-politikai fórum. Az 

eseményen számtalan időszerű panelbeszélgetés zajlott le, mások mellett Íjgyártó István 

korábbi magyar nagykövet is tiszteletét tette a rendezvényen. Hivatalos volt az eseményre 

Németh Zsolt, a magyar Országgyűlés Külügyi Bizottságának elnöke is. Az anyaországi 

politikus azonban sokrétű elfoglaltsága miatt személyesen nem tudott csatlakozni a fórum 

munkájához, de írásban megosztotta gondolatait, észrevételeit Dmitro Tuzsanszkij 

szervezővel, akitől azt kérte, levelét olvassa fel a hallgatóság előtt. Az alábbiakban Németh 

Zsolt ominózus helyzetértékelését közöljük: „Öröm és megtiszteltetés számomra szíves 

felkérése Budapesten kezdett párbeszédünk kárpátaljai folytatására, valamint a részvételre 

közös gondolkodásukban a reziliencia és az újjáépítés kérdéseiről. Éppen ezért kevés dolgot 

sajnálok jobban, mint azt, hogy korábban rögzített programjaim miatt semmiképpen nem 

tudok eljutni a Negyedik Re : Open Zakarpattia rendezvényre annak tervezett időpontjában. 

 

Rákóczi Szövetség: 150 középiskolai tanár találkozik Sátoraljaújhelyen 
2023. november 30. – Karpatalja.ma 

A Rákóczi Szövetség Kárpát-medencei középiskolai tanár hálózatának képviseletében 150 

tanár találkozik hétvégén a sátoraljaújhelyi Rákóczi Táborban. A Szövetség középiskolai 
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https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/12/01/orban-viktor-ukrajna-unios-csatlakozasa-nem-all-magyarorszag-erdekeben
https://kiszo.net/2023/11/30/nemeth-zsolt-magyarorszag-a-minel-kisebb-ukran-veraldozatban-erdekelt/
https://karpatalja.ma/kitekinto/karpat-medence/rakoczi-szovetseg-150-kulhoni-tanar-talalkozik-satoraljaujhelyen/
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szervezetei több mint 350 magyarországi és külhoni iskolában működnek azzal a céllal, hogy 

a diákok tanórán kívüli közösségi életét, kapcsolatait, élményeit gazdagítsák. A Szövetség 

több tucat központi rendezvénye – nyári táborok, tanulmányi vetélkedők, vezetőképzők, 

kirándulások, nemzeti ünnepekhez kapcsolódó diákutaztatási programok, a helyi 

kezdeményezéseket felkaroló pályázatok – évente középiskolások tízezreinek teremt 

lehetőséget. A rendezvény időpontja és helyszíne: 2023. december 1-3.; Rákóczi Hotel Tábor 

és Rendezvényközpont, Sátoraljaújhely. 

                          
Hiábavaló a medvék áthelyezése, a problémás példányokat ki kell lőni a 

miniszter szerint  
2023. november 30. – Krónika 

Teljesen fölöslegesnek bizonyult a lakott területekre bejáró medvék áthelyezése a román 

környezetvédelmi miniszter szerint, aki úgy véli, hogy a „problémás”, kukázó nagyvadak 

esetében az egyetlen járható út az elaltatás. Mircea Fechet a Prima Tv-nek adott interjúban 

rámutatott, hogy ma már léteznek törvényes eszközök, amelyek lehetővé teszik a 

településeken garázdálkodó ragadozókkal szembeni hatósági fellépést. Szerinte három évvel a 

román kormánynak a beavatkozást szabályozó sürgősségi rendeletének az elfogadását 

követően le lehet vonni a megfelelő következtetéseket. Fechet szerint az eddigi tapasztalatok 

alapján az egyik konklúzió az, hogy nem működik a medvék áthelyezésének eszköze. A 

környezetvédelmi miniszter ismertetése szerint arra utasította munkatársait, olyan 

értelemben módosítsák a sürgősségi kormányrendeletet, hogy azokat a medvéket, amelyek 

egy bizonyos időintervallumon belül újabb és újabb károkat okoznak a településen, akkor 

altassák el őket. „Tudom, hogy ez kemény intézkedés, ám ha a medvepopuláció kezeléséről, a 

kilövésükről vagy elaltatásukról beszélünk, akkor a problémás egyedekkel kell kezdeni” – 

húzta alá Fechet.  

 

Simionnak is megvan a maga keresztje: magas rangú erdélyi ortodox kitüntetést 

kapott az AUR elnöke  
2023. november 30. – Krónika 

Szent András napja alkalmából Șaguna-keresztet adományozott csütörtökön Laurențiu Streza 

erdélyi ortodox metropolita George Simionnak, a szélsőségesen nacionalista Románok 

Egyesüléséért Szövetség (AUR) elnökének. A hírt a magyarellenességéről is elhíresült 

parlamenti alakulat vezetője közölte Facebook-oldalán. „Isten éltessen mindenkit Szent 

András apostol, az Első Meghívott, Románia védőszentje napján! Köszönöm Laurențiu 

erdélyi metropolitának a megtiszteltetést, hogy nekem adományozták a Șaguna-keresztet!” – 

írta csütörtökön közösségi oldalán Simion.  
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https://kronikaonline.ro/belfold/hiabavalo-a-medvek-athelyezese-a-problemes-peldanyokat-ki-kell-loni-a-miniszter-szerint
https://kronikaonline.ro/belfold/hiabavalo-a-medvek-athelyezese-a-problemes-peldanyokat-ki-kell-loni-a-miniszter-szerint
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/simionnak-is-megvan-a-maga-keresztje-magas-rangu-ortodox-kituntetest-kapott-az-aur-elnoke
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/simionnak-is-megvan-a-maga-keresztje-magas-rangu-ortodox-kituntetest-kapott-az-aur-elnoke
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Brüsszel is elismeri, hogy Romániában túl sok a medve  
2023. november 30. – szekelyhon.ro 

Az Európai Parlament Petíciós Bizottsága (PETI) elfogadta november 29-én azokat az 

ajánlásokat, amelyeket a medvével kapcsolatos májusi erdélyi tényfeltáró látogatása során 

szerzett tapasztalatai és információi alapján jónak látott. A bizottság most úgy látja, hogy 

„Romániának olyan törvényeket kell alkotnia, amelyek által a barnamedve védelme és a 

lakosság érdekei összeegyeztethetők, hiszen a medvetámadások emberi áldozatokat 

követeltek és súlyos hatással voltak a gazdák számára” – tette közzé közösségi oldalán Vincze 

Lóránt RMDSZ-es európai parlamenti képviselő szerdán.  

                         
Egyetértésben Csallóközért 
2023. november 30. – ma7.sk, Új Szó  

A tegnapi nap folyamán 84 tagból 51 részvételével Csallóközkürtön tartotta meg a Csallóközi 

Városok és Falvak Társulása idei II. közgyűlését, melynek során a társulás elnöke többek 

között értékelte az elmúlt időszak történéseit és vállalásait, módosították az alapszabályt és a 

szervezet megszavazta, hogy jövő év elején társszervezőként szerepet vállal a Komáromi 

Nagygyűlés 30. évfordulójára megrendezésre kerülő emlékkonferencia lebonyolításában. 

Balódi László, a társulás elnöke, Nemeshodos község polgármestere felszólalásában örömét 

fejezte ki, hogy ilyen sokan elfogadták a meghívást, majd a közgyűlés jóváhagyta a 

napirendet. A meghívott vendégek közül hiányzott Richard Raši, frissen kinevezett 

beruházási és vidékfejlesztési miniszter és Berényi József, Nagyszombat megye alispánja, 

akik videóüzenetet küldtek a közgyűlés tagjainak. 

 

Megszűnik az MKP-s DNS?! 
2023. november 30. – ma7.sk 

Az 2020-as pártegyesítéshez hasonlóan a felvidéki magyarság már 1998-ban is egy 

hárompárti összevonást hajtott végre. Az akkori szereplők az Együttélés Politikai Mozgalom, 

a Magyar Kereszténydemokrata Mozgalom, valamint a Magyar Polgári Párt voltak, ebből jött 

létre a Magyar Koalíció Pártja (MKP). Az akkori időszakról sok dolgot lehetne leírni, személy 

szerint viszont egy kérdésre szeretnénk fókuszálni: a mozgalmi jellegre. Az Együttélés és az 

MKDM, az akkori két legnagyobb támogatottságú szubjektum erőteljes mozgalmi jelleggel 

bírt. A gyakorlatban ez azt jelentette, hogy települési szinten szervezték a pártot, a helyi 

struktúrák pedig járási, majd országos szintre tettek javaslatokat, jelöléseket és 

észrevételeket. A falvak, városok és régiók hangja így az országos politika meghatározó 

alapját adta. Talán az MPP volt egy picit más pályán, de a párt létrejötte és az erőteljes 

pozsonyi politikai mozgástér nem is jelenthetett más lehetőséget. 
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https://szekelyhon.ro/vilag/brusszel-is-elismeri-hogy-romaniaban-tul-sok-a-medve
https://ma7.sk/tajaink/egyetertesben-csallokozert-kepekkel
https://ma7.sk/aktualis/megszunik-az-mkp-s-dns
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Halász Béla: A magyarságunkra hivatkozni már nem elég 
2023. november 30. – ma7.sk 

A Szövetség listáján induló, de párton kívüli Halász Béla szerint túlzott önbizalom uralkodik a 

pártban. Hogy látja közösségünk helyzetét Gúta első embere? „Ahogy mondta, nem vagyok a 

párt tagja, így nem tudom befolyásolni az ottani folyamatokat, így arról könnyebben tudnék 

beszélni, hogy a közösségünk milyen állapotban van. Azt el tudom mondani, hogy a 

parlamentbe jutás nem lett egy sikeres küldetés, s így bármennyi szavazatot is szereztünk, az 

eredményre nem lehetünk büszkék. Ennek a kiértékelése a párton belüli feladat lenne, de 

attól tartok, hogy ezt nem sikerült jól elvégezniük. Az látom, hogy a túlzott magabiztosság és 

az önbizalom van jelen a pártban, miközben Magyarországról is jött a kritika, hogy nem 

lehetünk elégedettek ezzel az eredménnyel. Szerintem a kiértékeléssel már el is késtek, hiszen 

most lesz a tisztújító kongresszus, ahol új célokat fognak majd megfogalmazni, úgyhogy az 

kiértékelésről már lekéstünk." – emelte ki Halász.  

 

A 110 éve alakult Reviczky Társaságra emlékeztek Léván 
2023. november 30. – felvidek.ma  

November 29-én a lévai Reviczky Házban került sor a Reviczky Társulás berkein belül 

működő Léva és vidéke helytörténeti szakosztály immár 121. helytörténeti előadására, melyre 

a Reviczky Társaság megalakulásának 110. évfordulója alkalmából került sor. Az esemény 

elején Urbán Zoltán, a Reviczky Társulás elnöke nagy örömének hangot adva mély tisztelettel 

köszöntötte dr. Balogh Csabát, Magyarország rendkívüli meghatalmazott pozsonyi 

nagykövetét, Czimbalmosné Molnár Évát, a Nemzetpolitikáért Felelős Államtitkárság 

Felvidéki Főosztályának főosztályvezetőjét, Betleni Fanni helyettes konzult, valamint RNDr. 

Jánk Krtíket, Léva város polgármesterét. Urbán Zoltán ünnepi beszédét Babits Mihály 

„minden szeretet bilincs és minden örökség teher” gondolatával kezdte, majd többek között 

így folytatta: „110 év öröksége a maga formájában ajándék, a mi közös ajándékunk. Kellően 

figyelünk és tesszük a dolgunkat szerényen és alázattal. 

 

Civil Napok, azaz a közösségért tenni akarók találkozója első ízben 

Komáromban 
2023. november 30. – ma7.sk 

A Civil Napok november 29-30. között első ízben került megrendezésre Komáromban. A 

kétnapos esemény célja, hogy lehetőséget biztosítson a szlovákiai magyar civil szervezeteknek 

és mindenkinek, aki a közösségért tenni szeretne, hogy találkozzanak, érdekes előadásokból, 

beszélgetésekből és egymástól tanuljanak, inspirálódjanak és együtt tervezzenek. A 

konferencia kiemelt témája a civil szervezetek belső és külső hálózatosodása, mely 

vezérgondolat mindkét nap programját meghatározta. A találkozó első napja nyitott volt 

különböző előadásokkal és beszélgetésekkel aktuális témákban. A második napjára 

munkacsoportokat szerveztek. Szakemberek hívtak meg további szakembereket és aktív 

szereplőket különböző témakörökben, hogy megfogalmazzák az adott téma vízióját a 

szlovákiai magyar közösségben és megtervezzék munkájukat az elkövetkező egy évre. A 
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https://ma7.sk/aktualis/halasz-bela-a-magyarsagunkra-hivatkozni-mar-nem-eleg
https://felvidek.ma/2023/11/a-110-eve-alakult-reviczky-tarsasagra-emlekeztek-levan/
https://ma7.sk/video/kommentar-nelkul/civil-napok-azaz-a-kozossegert-tenni-akarok-talalkozoja-elso-izben
https://ma7.sk/video/kommentar-nelkul/civil-napok-azaz-a-kozossegert-tenni-akarok-talalkozoja-elso-izben
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Szlovákiai Magyarok Kerekasztalának ügyvivője és a Fórum Intézet projektmenedzsere, a 

konferencia szakmai vezetője, Lelovics Andrea portálunknak kimondottan sikeresnek 

értékelte az elmúlt két napot. Reméli, hogy a szlovákiai magyar civil szféra hosszútávon is tud 

majd profitálni ebből a találkozóból, hiszen konkrét gondolatok, javaslatok is 

megfogalmazódtak.  

 

Érzékenyítés a be- és elfogadás jegyében a Selye János Egyetemen 
2023. november 30. – ma7.sk 

Gyakorlati foglalkozással összekötött érzékenyítő napot és konferenciát tartott november 30-

án az SJE Református Teológiai Kara a magyarországi Inklúzió és Sport Alapitvánnyal 

közösen, az egyetem Konferencia- és Sportközpontjában.  A rendezvény nívóját emelte három 

magyar speciális olimpikon, Kiss Tamás, Kelemen Zsombor és Sárosi Balázs jelenléte, akik a 

gyakorlati inkluzív bemutatóknál segédkeztek.  A Konferenciaközpontban tartott megnyitón 

előbb Szénási Lilla, az SJE RTK dékánhelyettese hangsúlyozta „Legyünk bár egészségesek 

vagy testi, esetleg lelki fogyatékkal élők, az Úr a hiányosságainkkal együtt és egyformaként 

fogad el mindannyiunkat. Mi is ekképp tudjunk elfogadni minden embert! Kívánom, hogy ez 

a mai érzékenyítő nap és konferencia sikeres legyen, és példaként szolgáljon, hogyan lehet 

elfogadásra buzdítani másokat is!”. 

                   
A vajdasági magyar művelődési élet erősítéséért 
2023. november 30. – Magyarszo.rs 

Zombor, Ada, Törökkanizsa után, negyedik helyszínként Szabadkán, a Városháza 

dísztermében zárult a Magyar Nemzeti Tanács kulturális stratégiájának közvitája. A nagy 

érdeklődésre számot tartó esemény elején Fremond Árpád, a Magyar Nemzeti Tanács elnöke 

fogalmazta meg a stratégia főbb irányelveit és az eddigi közvitákon tapasztaltakat: – A 

stratégia elkészülését a tömb- és a szórványmagyarság közösségeinek körében történő alapos 

kutatás előzte meg. Tevékeny intézményvezetőkkel, a művelődési élet képviselőivel folytatott 

kerekasztal-beszélgetések is azt a célt, szolgálták, hogy végül majd mindenki megtalálja a 

saját helyét az elkövetkező időszaknak a párbeszédeken alapuló munkafolyamatában. Fontos, 

hogy a stratégia ne csupán egy dokumentum legyen, hanem minél több minden 

megvalósuljon belőle a valóságban is. 

 

Listabemutató: Vajdasági Magyar Szövetség – Elnökünkért, közösségünkért, a 

jövőért! 
2023. november 30. – PannonRTV 

December 17-én előrehozott parlamenti választások lesznek Szerbiában. A sorozatunkban 

megismerhetik a voksoláson induló jelöltlistákat. A VMSZ listája lesz a hatodik a köztársasági 

parlamenti választásokra vonatkozó szavazólapon. A nemzeti kisebbségek pártjai közül 

elsőként a Vajdasági Magyar Szövetség adta át választási listáját a Köztársasági Választási 
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https://ma7.sk/oktatas/erzekenyites-a-be-es-elfogadas-jegyeben-a-selye-janos-egyetemen-kepekkel
https://www.magyarszo.rs/kozelet/a.300118/A-vajdasagi-magyar-muvelodesi-elet-erositeseert
https://pannonrtv.com/rovatok/valasztasok-2023/listabemutato-vajdasagi-magyar-szovetseg-elnokunkert-kozossegunkert
https://pannonrtv.com/rovatok/valasztasok-2023/listabemutato-vajdasagi-magyar-szovetseg-elnokunkert-kozossegunkert
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Bizottságnak. A listaátadáshoz a szükséges aláírások több mint kétszeresét gyűjtötte össze a 

VMSZ. Elnökünkért, közösségünkért, a jövőért - ezzel a szlogennel indul a Vajdasági Magyar 

Szövetség a köztársasági parlamenti választáson. Dr. Pásztor Bálint megbízott pártelnök, a 

VMSZ listavezetője kiemelte: olyan választási listát állítottak össze, amely lefedi Vajdaság 

teljes egészét, arra is törekedtek, hogy minden szempontból kiegyensúlyozott legyen a lista. 

 

Both Miklós a VM4K vendége 
2023. november 30. – PannonRTV 

A Vajdasági Magyar Képző-, Kutató- és Kulturális Központ Csütörtök esték című 

programsorozatának vendége ezúttal Both Miklós zeneszerző, előadóművész, néprajzkutató, 

a Hagyományok Háza főigazgatója volt. A vendéggel Kormányos Katona Gyöngyi, a Vajdasági 

Magyar Művelődési Intézet igazgatója beszélgetett, a téma: Hagyományőrzés a 21. században. 

Both Miklós az ukrán zenefolklór kutatója, az év zenésze, és ezt a szabad művészi életpályát 

színesítette tovább egy nemzeti kulturális intézmény, a Hagyományok Háza főigazgatói 

posztjával. A Hagyományok Háza rendkívül széles portfóliójú intézmény. Újjászervezése és 

vezetése Both Miklós számára szintén egy alkotói munka. Both Miklós, főigazgató, 

Hagyományok Háza, Magyarország: „Nagyon, nagyon, nagyon nagy változások vannak a 

világban. Tehát, ha visszamennénk száz-kétszáz évet a történelemben, akkor azt láthatnánk, 

hogy sokkal lassabban változtak a dolgok. 

 

75 évvel ezelőtt nyílt meg a Szabadkai Városi Múzeum első tárlata 
2023. november 30. – PannonRTV 

Válogatás a Szabadkai Városi Múzeum szerzeményeiből 2014-től 2023-ig címmel nyílt 

kiállítás az intézmény megnyitásának 75. évfordulója alkalmából. A Szabadkai Városi 

Múzeum közönsége utoljára kilenc évvel ezelőtt kaphatott betekintést a múzeumi gyűjtés 

tárgyaiba, így különösen fontos, hogy most újra bemutathatják az elmúlt évek akvizíciós 

termését, hangzott el a tárlatmegnyitón. Az intézmény első tárlata 75 évvel ezelőtt, 1948. 

november 29-én nyílt meg, így egyrészt e jubileum megünneplése, másrészt a szisztematikus 

muzeológiai tevékenység, vagyis a gyűjteménygyarapítás kapcsán került sor a mostani 

tárlatra. A kiállítás betekintést nyújt a múzeum azon tárgyaiba, amelyek az elmúlt majdnem 

egy évtized alatt ásatás, terepi munka, vásárlás vagy ajándékozás formájában kerültek az 

intézmény gyűjteményébe. 

  

Nagy feladat hárul a dél-bánáti magyar művelődési egyesületekre 
2023. november 30. – PannonRTV 

Fontos feladat hárul a művelődési egyesületekre a dél-bánáti szórványban, mivel a magyar 

nyelvű oktatás a déli végeken már nehézségekbe ütközik, ezt a feladatot az egyesületek vették 

át. Annak érdekében, hogy ezt a be tudják iktatni munkaterveikbe, az épületek karbantartása, 

esetenként pedig nagyobb felújítása is szükséges. Pancsován folyamatban van a Petőfi Sándor 

Magyar Művelődési Egyesület székházának nagyszabású felújítása. Az egyesület tagjai bíznak 

abban, hogy még a tél beállta előtt tető alá kerülnek a felújított falak. A sándoregyházi Bonnaz 
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Sándor Magyar Művelődési Egyesület már belakták a közösségi házat és bemutatták a 

tájszobát is. Hertelendyfalván a közelmúltban felújított kisteremben tartottak lakossági 

fórumot. Borsós Attila, a VMSZ hertelendyfalvi szervezetének elnöke: „Nagyon fontosnak 

tartom, hogy eljöttek a képviselők, a VMSZ képviselői és a falu lakosainak lehetősége volt 

meghallgatni a továbbiakban mivel fog foglalkozni a pártunk. Szerintem eleget mond az 

emberek száma, aki megjelent ebben a teremben és amely, hiszem, támogatni fog bennünket 

a 17-ei választáson.” 

                
Ecsettel a békéért címmel nyílt tárlat az ungvári főkonzulátus aulájában 
2023. november 30. – Karpatalja 

A művészet erejével és impulzusával reflektálva az orosz agresszióra a magyarországi 

Kárpátok Művészeti és Kulturális Egyesület idén másodízben szervezte meg az „Ecsettel a 

békéért” elnevezésű alkotótábort Tiszapéterfalván. A plein air résztvevői alkotásaiból 

összeállított tárlatnak Magyarország Ungvári Főkonzulátusa adott otthont. Kopriva Attila 

festőművész Őry László, az egyesület elnöke üzenetét tolmácsolva hangsúlyozta, a 

festőművészek támogatásán túl a szervezet számos humanitárius akciót is szervezett. 

Magyarország Ungvári Főkonzulátusa a diplomáciai munka mellett fontos kulturális missziót 

is felvállalt, rendszeresen biztosít lehetőséget a kárpátaljai művészek alkotásainak 

bemutatására. Vida László, a külképviselet első beosztott konzulja elmondta, a nehéz 

időszakokban is szükség van művészet adta feltöltődésre. A Kárpátok Művészeti és Kulturális 

Egyesület által szervezett „Ecsettel a békéért” elnevezésű alkotótáborban készült 

festményekből összeállított tárlat előzetes egyeztetést követően január közepéig tekinthető 

meg az ungvári főkonzulátus aulájában. 

 

Szigorítás Kárpátalján: Bárhol bárkit ellenőrizhetnek 
2023. november 30. – Kiszo.net 

A megyei védelmi tanács döntése értelmében Kárpátalja területén is bárhol, bárki okmányait 

ellenőrizhetik. A Kárpátaljai Megyei Katonai Közigazgatás  tájékoztatása szerint a változások 

holnaptól, azaz 2023. december 1-től lépnek életbe  Ukrajnában a hadiállapot megszűnéséig. 

A határozat értelmében ellenőrizhetik az állampolgárok személyes dokumentumait, tárgyait, 

járműveit, csomagjait és szállítmányait, továbbá az irodahelyiségek és lakások felülvizsgálata 

is megtörténhet a hatályos rendelet szerint, amit a Miniszteri Kabinet is jóváhagyott. 

 

Adomány a Kárpátaljai Megyei Gyermekkórháznak 
2023. november 30. – Kiszo.net 

Tartós élelmiszerekből álló csomagot adott át a Kárpátaljai Református Egyházkerület (KRE) 

diakóniai osztálya a Kárpátaljai Megyei Gyermekkórház számára – tudatta a Tv21 Ungvár 

november 29-én. Az elmúlt időszakban az egyház többször támogatta az intézményt. Az 

adományok nagymértékben hozzájárulnak az egészségügyi ellátás minőségének javításához. 
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– Korábban magyarországi felajánlásoknak köszönhetően több alkalommal egészségügyi 

eszközöket tudtunk átadni a kórháznak. A mai napon pedig több mint 3 tonna élelmet 

juttattunk a gyermekek megsegítésére. Azon dolgozunk, hogy évről évre, napról napra minél 

több segítséget tudjunk nyújtani mindazoknak az intézményeknek és mindazoknak a bajba 

jutott embereknek, akiknek szüksége van rá – emelte ki Nagy Béla, a KRE diakóniai 

osztályának vezetője. A háború kitörése óta a diakóniai osztály munkáját több önkéntes is 

támogatja, akár anyagilag, akár úgy, hogy vállalják a humanitárius szállítmányok célba 

juttatását. 

 

ZeneVarázslat – avagy a hangok mögött rejlő üzenet 
2023. november 30. – Karpatalja.ma 

A „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány idén már ötödik alkalommal szervezi meg a 

ZeneVarázslat című képzést és hangversenyt a Kulturális és Innovációs Minisztérium és a 

Nemzeti Tehetség Program támogatásával. A ZeneVarázslat mozgalom célja, hogy a 

gyermekek a komolyzenével közvetlen formában találkozhassanak, nem a hagyományos, 

eddig megszokott módon. A hangversenysorozat Magyarország számos pontjára eljutott és 

számos gyermekkel kedveltette meg klasszikus zenét, 2023-tól kezdődően pedig már a 

kárpátaljai gyerekek is átélhetik ezt az élményt. A ZeneVarázslat koncert és verseny 

megálmodója Várnagy Andrea, Liszt Ferenc-díjas zongoraművész, zenei munkássága egyik 

legfontosabb céljának tekinti, hogy minél közelebb hozza a gyerekekhez a klasszikus zenét 

versekkel és kötetlen beszélgetésekkel segítve annak megértését, hogy mit is üzennek nekünk 

a zeneszerzők a hangokon keresztül. 

 

A 32 évvel ezelőtti tragikus eseményekre emlékeztek Szentlászlón 
2023. november 30. – Kepesujsag.com 

Habár sok év eltelt már a honvédő háború óta, a sebek még mindig nem gyógyultak be, és 

talán nem is fognak. A Szentlászlón emelt emlékmű mindig emlékeztetni fog arra, hogy az 

emberi gonoszság milyen mérhetetlen szenvedéseket képes okozni. Szentlászló ostroma 48 

áldozatot követelt. Emlékük előtt az utókor minden évben lerója kegyeletét. A 

kommemoráción idén is részt vett Tomo Medved miniszterelnök-helyettes, a horvát 

honvédőkért felelős tárca első embere is. A maroknyi, főként magyarokból és horvátokból álló 

honvédek csapata az óriási túlerővel szemben 1991. november 24-éig tudta tartani állásait 

Szentlászlón. Az ostrom 152 napon át tartott és 48 halálos áldozatot követelt, 18 személy 

hollétéről pedig a mai napig nem tudni semmit. Emléküket a falu központjában felállított 

emléktábla őrzi. 
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Ülésezett a zágrábi Kisebbségi Tanács 
2023. november 30. – Kepesujsag.com  

December 1-jétől fogadják a 2024-es pályázatokat a kultúrával foglalkozó egyesületeinktől. 

Csütörtökön ülésezett a Varga Tibor vezette országos hatókörű Kisebbségi Tanács (Savjet za 

nacionalne manjine) Zágrábban. A tanácskozás „legérdekesebb” napirendi pontjának a HRT 

2022-es évre vonatkozó beszámolója tekinthető, amelyből kiderült, hogy a nemzeti 

kisebbségekről sugárzott anyagok percszáma az előző évekhez képest majdnem 24 

százalékkal nőtt 2022-ben. Robert Šveb, a HRT jelenlévő vezérigazgatója reményét fejezte ki, 

hogy az országos köztévé keretében nemrég megalakult önálló nemzeti kisebbségi 

szerkesztőség további jelentős előrelépést fog majd e téren hozni a következő években. A 

Kisebbségi Tanács tagjai – köztük parlamenti képviselőnk, Jankovics Róbert is – elfogadták a 

HRT 2022-es évi beszámolóját. 

 

Károlyvárosban vendégszerepelt a Magyar Nemzeti Táncegyüttes 
2023. november 30. – Kepesujsag.com 

A károlyvárosi (Karlovac) Városi Színházban két este is megtekinthető volt a Magyar Nemzeti 

Táncegyüttesnek a „Kárpátok visszhangja” című előadása. A károlyvárosi Városi Színház 131 

éves fennállása alkalmából vendégül látta a Magyar Nemzeti Táncegyüttest. Hétfőn és kedden 

is megtekinthető volt az előadás, amely ingyenes volt az érdeklődők számára. A lendületes és 

sokszínű folklórműsor, amely a „Kárpátok visszhangja” címet viseli, egy olyan válogatást állít 

színpadra, amelyben a magyar nyelvterület legszebb táncai mellett különös hangsúlyt 

helyeznek az eredeti és stílusos előadásmódra. Legendás csárdások, erdélyi és magyar cigány 

táncok, üveges karikázó és persze a világ egyik legvirtuózabb férfitánca, a legényes is helyet 

kapott ZS. Vincze Zsuzsa és Zsuráfszky Zoltán koreográfiájában, amely során a nézők – ha 

csak lélekben is – a Rábaköztől a Székelyföldig, a Sárköztől a Matyó-vidékig vagy a Dél-

Alföldig, de együtt utazhattak a táncosokkal. 

 

Magyar részvétellel tartották meg a 15. nemzeti kisebbségi szemlét Belováron 
2023. november 30. – Kepesujsag.com 

Múlt szombaton szervezték meg a sorrendben 15. nemzeti kisebbségi szemlét Belovár-

Bilogora megye székhelyén. A szemle főszervezője, amelyen 11 kisebbség egyesületei 

mutatkoztak be, a belovári Češka obec volt, magyarságunkat a Belovári Magyarok 

Egyesületének a tánccsoportja képviselte. Nemzetiségi szempontból Belovár-Bilogora megye 

külön színfoltnak számít Horvátország térképén: huszonegy nemzeti kisebbség él egymás 

mellett, amelyeknek a tagjai minden lehetőséget megragadva igyekeznek eleik hagyományait 

és értékeit átörökíteni az utókorra. Többek között a bemutatkozási lehetőség miatt rendezték 

meg az első nemzetiségi szemlét több mint másfél évtizeddel ezelőtt. Azóta mintegy 180 

kisebbségi kultúregyesület és 5300 résztvevő mutatkozott be. Az esemény lassacskán kinőtte 

a művelődési ház kereteit, és több éve a belovári sportcsarnok ad neki helyet, amelynek idén 

ismét zsúfolásig megtelt a lelátója. 
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Lingua nuncius Almáson 
2023. november 30. – Kepesujsag.com 

Giorgio Lingua érsek, horvátországi apostoli nuncius Đuro Hranić, a đakovo/diakovár-eszéki 

főegyházmegye érseke kíséretében november 19-én ellátogatott a Menedéket Nyújtó 

Szűzanya kegyhelyre és szentmisét mutatott be. A szertartáson részt vettek a dályhegyi 

magyar hívek is. A szentmisén a plébánia vegyes kara és a magyar nemzetiségű hívek kórusa 

adott elő liturgikus énekeket. A dályhegyi Petőfi Sándor Kultúregyesület népi 

tánccsoportjának a tagjai is részt vettek népviseletben, akik a lelkész kíséretében 

hálaajándékot nyújtottak át a nunciusnak. Az ünnepségen a helyi híveken kívül jelen volt 

Branko Bačić kormányfőhelyettes, területrendezési, építési és állami vagyonügyi miniszter, 

valamint Miroslav Šeparović, a Horvát Alkotmánybíróság elnöke és kísérete is. 

 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2023. november 30. – Kossuth Rádió 

 

A temesvári Bartók Béla Líceum minden év novemberében egy első találkozóra hívja a 

következő tanévben előkészítő osztályt kezdő gyermekek szüleit, akik a magyar oktatás iránt 

érdeklődnek. A szülők megismerkednek a tanítónőkkel, az iskola kínálatával. A legnagyobb 

érdeklődést idén is a két induló osztálytípus – a hagyományos és a lépésről lépésre – váltotta 

ki. Több olyan szülő is eljött, akinek gyermeke már az iskola tanulója, így vannak már 

személyes tapasztalatai az ott folyó tevékenységekről. 

 

Három évet vártak rá, de megérte, - mondta Fekete Irén, a Szlovákiai Magyar Pedagógusok 

Szövetségének elnöke munkatársunknak, amikor a Határtalanul programot értékelte. Egyben 

az év egyik legsikeresebb rendezvényének nevezte, amelyben 23 autóbusszal 63 felvidéki 

iskola mintegy 1000 diákja, illetve másfél száz pedagógusa látogatott el a Kárpát-medence 

valamelyik magyar közösségébe. 

 

Egy cipősdoboznyi szeretet címmel idén 11. alkalommal szervez adventi jótékonysági akciót 

az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) ifjúsági szervezete, a MINTA. Az adománygyűjtés célja: 

a Maros megyei hátrányos helyzetű családok és gyermekotthonok lakóinak megsegítése - 

mondja Brassai Hunor, a MINTA elnöke. 

 

A bürokráciát és az ügyintézést akarják egyszerűsíteni egy új informatikai rendszer 

felállításával a székelyudvarhelyi polgármesteri hivatalban. Gálfi Árpád polgármester úgy 
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véli, leginkább a városlakók életét könnyíti meg az európai alapokból támogatott rendszer, 

amely lehetővé teszi többek között online időpontfoglalást, a dokumentumok kikérését, 

érvényesítését személyi jelenlét nélkül. 

 

A Muzslai Petőfi Sándor Magyar Művelődési Egyesületben minden évben, decemberhez 

közeledve rendezik meg évadnyitó ünnepségüket. Ilyenkor bemutatkoznak az egyesület 

szakcsoportjai és átadják az egyesület Aranyplakett díját. Ezt az elismerést az kaphatja meg, 

aki az elmúlt években, évtizedekben aktívan részt vett a fiatalok nevelésében, a nemzeti 

örökség megőrzésében, lelkesen dolgozott az egyesületben.  

 

Hétfőn, 80 éves korában elhunyt Mátray László-Gyula színművész, rendező, színházi szakíró, 

író, a temesvári Csiky Gergely Állami Magyar Színház egykori tagja, a Thália Diákszínpad volt 

vezetője, a Temesvári Rádió munkatársa, irodalmi műsorainak közreműködője. Lehőcz 

László emlékezik a művészre. 


